
 

Referat for møde om minivådområder og en fælles indsats 

Dato: 6. juni 2016 

SEGES, Orbicon, HedeDanmark 

 

Irene orienterer om kollektive indsatser 

Vi skal løfte i fællesskab 

 Overblik over økonomi og regulering (kollektiv og målrettet --> incitament er at nå så langt som muligt 

med kollektiv indsats) 

 Placering – retention og udledning – der skal være effekt 

 Proces --> oplandskonsulent (eksempel med Hagens Møllebæk) 

 Presse på med at kanalisere midler fra målrettet regulering til kollektiv indsats (evt. til oplandskonsulent) 

 

1. Privat skovrejsning 

 Rent N tiltag - Naturhensyn er ude 

2. Vådområder 

3. Minivådområder 

 

Camilla orienterer om kundens behov 

 Vi afventer bekendtgørelse fra NaturErhverv, hvor rammer for realisering bestemmes 

 Bjarne: KL – hvordan ser de opgaven – er der interesse for at andre kører med opgaven? 

 

Søren orienterer om visualisering af kvælstofindsatser  

 Hvad er potentialet for virkemidler (områdets egnethed – omkostningseffektivitet) – effekt (hvor langt 

kan man komme med minivådområdeindsats?) 

 Er interesseret i at nå så langt som muligt for afsatte midler (rigtige indsatser)  

 

 Henrik Skovgaard: Behov for nye virkemidler er akut – vådområdeprojekter falder på P-fældning og 

lodsejermodvilje)  

 Møde med DCE (Hanne Bach) – nu skal der være retningslinjer for, hvornår kan godkendelserne ligge 

for at sætte 1. generationsvirkemidler i brug? 

 Mål er godkendelse: nedsætte hurtig arbejdsgruppe/workshop med henblik på at få afklaret, hvad der 

forhindrer igangsættelse 

 Argumenter: (Søren: notat på mer-reduktion, Camilla: der skal være muligheder at have med, når pro-

cessen udrulles (både vådområder med åbne bassiner og med matricer), Bjarne: minivådområder er ef-

fektive og hurtige at udrulle) 

 

 Evt. Kurt Nielsen – (Virkemidler-tidligere DCE) 

 Der skal dokumentation med til møde – film af godkendelse af filtermatriceanlæg (Charlotte Kjærgaard 

og Carl Chr. Hoffmann) 

 

Fælles snak om Kollektive Virkemidler 

 DLBR/SEGES har kompetencer til forundersøgelse (kontakt/kommune) 

 Orbicon kan tage sig af ejendomsmæssig og teknisk forundersøgelse 

 Flemming: Lave proces på en større pakke (det kan betale sig at lave ansøgning på flere anlæg – pak-

ke eksempelvis 100 anlæg, så kan oplandskonsulent betales og for-analyse er relevant udgangspunkt) 

 Screening – der skal flere i udbud (det kan effektiviseres)  
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 Diskussion i Tønder (Lene Sørensen) (sende disposition/forespørgsel hos faglig instans – minivådom-

råderne skal sandsynliggøres – i forhold til størrelse skal det puljes/pakkestørrelse) – hvad giver me-

ning for et realiseringskoncept? (Nogle kan forundersøgelse og nogle kan etablering) = Med mål for øje 

bliver man nødt til at køre storskala (ekspertise) =effektivitet/ økonomi/nærhed til landmænd 

 Lars: Vi må ikke lave fejl, for så får vi den som boomerang i nakken! 

 

Kvalificeret udspil til ordning (landdistriktsmidler) 

Irenes forslag: 

 Limfjordssekretariat som eksempel, at melde områder ind i ”klumper” – proces skal sandsynliggøre 

behov  

 Henrik Vest: Konceptet er velegnet til konsortium – klart det hurtigste!  

 Lars: Valuta for pengene! 

 

 Tine: Konsortium: DLBR (hvis der er penge i det kan de lokale ikke indgå i partnerskab- hvis det ikke er 

for EU midler) 

 

 Hvad med overlap?: Man giver og tager i et forpligtende samarbejde 

 

 Hedeselskabets repræsentantskab vil gerne en fælles løsning, så vi ikke bliver konkurrerende parter 

 

Vådområder 

 Irene orienterer om omfang af indsats (de lokale skal klædes på til at gå professionelt ind til opgaven) 

 Målgruppe er DLBR og kommuner (se det smarte i at spille sammen) 

 

 Orbicon byder ind på vådområder i teams (teknisk/biologisk forundersøgelse køres gennem egne areal-

forvaltere) 

 

 Oplandskonsulenter: Lokalt skal man komme ind med forslag – landmænd på forkant, så der indtæn-

kes muligheder (udfordring ligger på jordfordeling=meget tidskrævende) 

 

 Aftale med Orbicon (de byder ind efter nærmere aftale på kurset) HedeDanmark vender tilbage med 

vurdering af deres interesse 

 

Skovrejsning 

 Irene sender høring til HedeDanmark – hvis det finansieres, lægges der også jord til. 

 Hvis HedeDanmark har viden, vil Frank Bondgaard gerne melde fagligt ud  

 

Opsamling 

 Henrik Vest kontakter os efter møde med Hanne Bach (workshop) 

 SEGES afholder møde om tilskudsordning med NaturErhverv og Naturstyrelsen 

 Klimatilpasning (Landmanden som vandforvalter – hvad skal tænkes ind i proces?) 

 Vandløb regulativ (møde i vandløbsgruppe) 

 SEGES orienterer om app (Flemming sender manual til Henrik) 

 

Irene og Henrik holder dialog og følger op! 

 


